








Բառավերջում կարոդ են լինել միևնույն շարքի ձայնեղ, խուլ և շնչեղ 
խուլ բաղաձայններ' ստեղծելով երկաստիճան կամ եռաստիճան հակադրու­
թյուններ, որոնք իմաստազատիչ ա րժեք ունեն: Օրինակ' գիրգ-գիրկ֊գիրք, 
վա րգ վա րկ-վա րբ հա րդ-հա րթ, խ ա զ-խ ա ս, կտ րիչ- կտ րիճ, շտ ա բ-շտ ա պ . դուր- 
դուռ, ուժ-ուշ, կա ղ-կա խ  և այլն:

Շատ հա ճա խ  բառավերջում ր, ղ  բաղաձայններից և ձայնավորներից 
հետո նկատվում է ձայնեղների շնչեղ խլացում, ինչպես' կա րգ-[կսւրք], սուրբ - 
խ ուրփ ) երբ -[երփ ], վւսրդ-[վա րթ], ողջ-[ոխ չ], շոգ֊քչոք], մուգ-քմուքխ  այլն: Որոշ 
դեպքերում էլ ձայնեղները խլանում են' ողբ-[ոխ պ ], ա ղբ- խ խ պ ).

Մեր կատարած ուսումնասիրությունները փաստում են, որ արդի 
հայերենի բառավերջում բաղաձայնները ոչ բոլոր ձայնավորներին կարող են 
հաջորդել: Օրինակ' չեն հանդիպել ձա յնա վոր+ ձ կապակցությամբ բառեր, 
բացառությամբ օձ  բառի, որտեղ ձ-ն ց հնչույթի գրային նշանն է: Անդրա­
դառնալով բառավերջի վ  բաղաձայնին' նշենք, որ այն հաջորդում է ո, ա, ի 
ձայնավորներին' ծով, հով, հա վ, նա վ, ցա վ, թիվ, հա շիվ և այլն: Բառավերջում 
ե[է] ձայնավորից հետո վ  չի գրվում, քա նի որ եվ կապակցությունն ա րտ ա ­
հայտվում է և գրանշանով (տերև, բարև, անձրև, արև)՛. Դասական հայերենում 
ա, ե, ի ձայնավորներից հետո4 գրվում էր այս տառին հնչույթաբանորեն 
նույնական ւ (թա ւ, բա նիւ, թեւ)՛. Միայն ո-ից հետո էր գրվում վ, որովհետև ւ 
գրելու դեպքում կստացվեր ու տառը:

Արտասանության տեսակետից բառավերջը զգալիորեն տարբերվում է 
բառասկզբից: Բառավերջում առանց գաղտնավանկ ը-ի կարոդ են արտ ասա ն­
վել երկու և ավելի բաղաձայններ: Նույն հնչյունների զուգորդությունը բա- 
ռասկզբում և բառավերջում տարբեր արտասանություն ունի. հմմտ. թա նկ և 
ն[ը]կա ր, կա զմ և զ[ը]մա յլվել, հրա շք և շ[ը]քեղ, զմրուխ տ -խ [ը]տ րա կա նութ յուն և 
այլն: Այսինքն, եթե բառասկզբում նկ, զմ, խտ, շք կապակցություններն ա րտ ա ­
սանվում են գա ղտնավանկ ը-ով, ապ ա  բառավերջի նույն կապակցություններն 
արտասանվում են առանց ը-ի:

Փաստերը վկայում են, որ առանց ը-ի ա րտասանվող երկու բա ղա ­
ձայններից առաջինը մեծ մասամբ ձայնորդ է' ր, ռ, մ, ն, յ, կամ շփական' ժ, շ, զ, 
ս, ղ, խ, վ, ֆ, հ, որ հեշտությամբ կապակցվում է հաջորդ բաղաձայնի հետ: 
Օրինակ' խ ումբ, ա զգ, ա դա մա նդ, կա խ ա րդ, հա մերա շխ , պ ա տ երա զմ, նա խշ, 
փ ա յտ , կ ա ռ ք, գովեստ , թուխ պ , գովք, ա ղբխ խ պ ], գորշ, խ ա րույկ, նա վթխա ֆ թ], 
խ ա րիսխ  և այլն: Հատկանշական է, որ հ բաղաձայնը բառավերջում կարող է 
հաջորդել միայն ր ձայնորդ բաղաձայնին: Քանի որ հ-ն իր բնույթով շունչ է, 
հագագ, կարող է հեշտությամբ ավելանալ կամ ընկնել որոշ դիրքերում: 
Օրինակ' խ ոնա րհ, ճա նա պ ա րհ, ա շխա րհ, շնորհ և նման բառերում ըստ
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ավանդական արտասանության հ-ն հա ճա խ  ընկնում է: Սակայն երբեմն էլ, 
մանավանդ ընթերցանության ժամանակ, հ-ն պահպանվում է: Այսինքն' 
նկատվում է գրային արտասանության ընդհանուր միտումը:

Ինչպես գրաբարին, այնպես էլ արդի հայերենին բառավերջում 
ձսւյնորդ+ձայնորդ կապակցությունները բնորոշ չեն: Բացառություն են կազմում 
ր+մ և յ+ձայնորդ կապակցությունները, ինչպես' թա րմ, ջերմ, սերմ, որմ, քուրմ , 
սայլ, փա յլ, ծույլ, վա յր, մա յր, հա մբույր, սա կա յն, ձա յն, թույն, ժա յռ և այլն:

Վերջին շրջանում ժամանակակից հայոց լեզվի բառապաշար են մուտք 
գործել բառավերջի ձայնորդ+ձւսյնորդ կապակցությամբ մի շարք բառեր' ֆիլմ, 
կոնցեռն, նոկտ յուրն, մոդեռն, էքստ եռն. Եթե գրային ձևում հանդիպում են 
ձայնորդների կապակցություններ, ապ ա  դրանց միջև արտասանվում է 
գաղտնավանկ ը, օրինակ' հա մ[ը]ր, երբեմ[ը]ն, ա նհիմ[ը]ն, ժա ն[ը]ր, ծա ն[ը]ր, 
բա րեխա ռ[ը]ն, բուռ [ը ]նԿ  այլն: Սեզ թվում Է ՜այս շարքից պ ետ ք է առանձնացնել 
եղեռն, ա ռձեռն բառերը, որոնք հնչվում են աոանց ը-ի կամ թույլ ը-ով:

Ինչպես տեսնում ենք, վերոհիշյալ բոլոր բառերը վերջավորվում Են ն և 
ր ձայնորդներով: Բառավերջում երկու բաղաձայնների միջև պարտադիր կա  ը 
ձայնավոր նաև, եթե դրանք պայթական+ռ կամ դ  և շփական+ձւսյնորդ (եթե մ-ն 
չէ) կապակցություններն են' ա նգ[ը]ղ, ա րկ[ը]ղ, կոճ[ը]ղ, ա ստ [ը]ղ, գա մփ [ը]ռ, 
կա /ս[ը]ր, եզ[ը]ր. Սրանք հայերենի այսպես կոչված մեկուկես վանկանի բառերն 
են, որ հա ճա խ  համարվում են միավանկ, հա ճա խ  էլ' երկվանկ, հետևաբար 
դժվարություններ են հարուցում հոգնակի թվի կազմության ժամանակ: Այս 
մասին Հ. Աճաոյանը հր «Լիակատար քերականության» մեջ գրում է. «Այն 
բառերը, որոնք իրենց վերջին վանկում ունեն ը ձայնավորը, տատանվում են 
երկուսի միջև, արևելյան գրականում համարվելով բազմավանկ' ստանում են 
ներ մասնիկը, իսկ արևմտյան գրականում' համարվում են միավանկ և ստանում 
եր մասնիկ, ինչ. աստղ-աստղներ, աստղեր, կայսր-կայսրներ, կայսրեր, արկղ- 
արկղներ, արկղեր, տարր-տարրներ, տարրեր, սանր-սանրներ, սանրեր»:6

Էդ. Աղայանը նորմատիվ է համարում նման բառերի հոգնակի թվի 
կազմության եր-ով ձևը:

Ա. Այտընյանը իր «Քննական քերականության» մեջ արևմտահայերենի 
համար օրինա չափ  էր համարում նման բառերի ներ-ով հոգնակին' ոսկրներ, 
աստղներ:7

Հիշյալ բառերի հոգնակիի եր-ով կազմությունը հաստատում է նաև Հ. 
Պետրոսյանը' գտնելով, որ բաղւսձայն+(ը)ր, մասամբ նաև բաղածայն+(ը)ն

6 Տե՜ս Հ. Աճաոյան, Լիակատար քերականություն հայոց լեզվի, հ. Ш, Երևան, 1957, էջ 818:
7 Տե՛ս Ա. Այտընյան Քննական քերականություն աշխարհաբար կամ արդի հայերեն լեզվի, 
երևան, 1987, էջ 5:
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կապակցությունները հոգնակերտից առաջ վերակազմավորվելով դառնում են 
բաղաձայն՛է) կամ բաղաձայն+ն:8

Բառակազմության ժամանակ ևս, երբ վերոհիշյալ զուգորդություննե­
րով վերջացող բառերին կցվում է ձայնավոր, բառավերջի գաղտնավանկի ը-ն 
սղվում է, ինչպես' սւստ[ը]դ-աստղազարդ, կայս[ը]ր-կայսրություն, կարծ[ը]ր- 
կարծրանալ և այլն: Այս դեպքում ձայնորդները վանկ են կազմում հաջորդող 
ձայնավորի հետ:

Այսպիսով, այս բառերի հոգնակի թվի կազմության մեջ կան հակասու­
թյուններ, քա նի որ դրանք թեև երկվանկ են (աս-տըղ, կայ-սըր, ար-կըղ), սակայն 
հոգնակին կազմվում է միավանկ բառերի կանոնով' եր ավելացնելով:

Այս շարքից պետք է առանձնացնենք կրկնակ ր բաղաձայն ունեցող 
տ ա րր բառը: Ըստ բառավերջի կանոնի' այն պետ ք է արտասանվի տ ա ր]ը]ր, 
սակայն այժմ գերազանցապես հնչվում է երկար ր-ով: Այս երևույթը նկատելի է 
նաև ա նդորր բառում: Օտար բառերի բառավերջի նույնական բաղաձայնների 
գրությունը ունի ձևական նշանակություն, քա նի որ սրանք կարող Են 
արտաբերվել որպես տևական բաղաձայն կամ մեծ մասամբ մենաբաղաձայն, 
ինչպես' միսս[միս]է Բ ոննթոն], բոսս[բոս]ե այլն:

Բաղաձայն+լ կապակցությամբ վերջավորվող բառեր արդի հայերենում 
չեն հանդիպում: Կան միայն ցիկլ, մոնոկլ, ա նսա մբլ օտ ա ր բառերը, որ 
արտասանվում են գաղանավանկով: Բացառություն է կազմում բառավերջի յլ 
կապակցությունը' փա յլ, գա յլ, սա յլ, բույլ, ծույլ, ձույլ և այլն: Ձայնավորին 
հաջորդող լ-ի առանձնահատկությունն այն Է, որ ա-ին և Ե-ին հաջորդող լ-ով 
վերջավորվող բառերի մեծ մասը բայեր են, այսինքն' լ-ն ա յստեղ բայակերտ 
ածանց է (խա ղա լ, հեռա նա լ, վա զել, խ նդրել և այլն):

Շփակւսն+ձայնորդ կապակցությունը հնչվում է առանց գաղտնավանկ 
ը-ի, եթե ձայնորդ բաղաձայնը մ-ն է, ինչպես' ա մրա կա զմ, միա կա զմ, պ ա տ ե­
րա զմ, հա շմ, դրոշմ և այլն: Այսպիսի կապակցություններով են վերջավորվում 
հատկապես -իզմ ածանցով կազմված նորաստեղծ բառերը' ա թեիզմ, 
սոցիա լիզմ, աֆորիզմ, ռոմա նտ իզմ, ռեա լիզմ, ռա սիզմ, ֆ ա շիզմ, դրա մա տ իզմ, 
սուֆ իզմ և այլն: Օտար բառերում մ-ն կարող Է հաջորդել անգամ պայթական 
բաղաձայնի' լոգա րիթմ, ռիթմ, ա լգորիթմս այլն:

Օտար բառերի բառավերջում հաճախակի է հանդիպում ք ս  կապակ­
ցությունը, ինչպես' սֆինքս, բոքս, կոմպ լեքս, ռեֆ լեքս, իքս, լյուքս, պ ա րա դոքս, 
կեքս, կոդեքս և այլն: Գրությամբ կան նաև պայթական+ս զուգորդություններ' 
խ ա բս, զա գս, հոգս, որոնցում արտասանության ժամանակ ձայնեղները շնչեղ 
խլանում են ((խափս, զա քս, հ ո քս ] և այլն):

* Տե՛ս Հ. Պեւորոսյան, Գոյականի թվի կարգը հայերենում, Երևան. 1972, էջ 257-258:



Ըստ Թ. Ղարագյուլյանի' պայթական+ձւսյնորդ կապակցություններում 
բառավերջի ձայնորդներից առաջ ը-ի արտասանությունը, ինչպես նաև բառի 
աճման ժամա նակ նրա անկումը (ձայնավոր հաջորդելու դեպքում) ոչ թե 
հայերենին հատուկ երևույթ է, այլ պա յմանավորված է առհասարակ ձայնորդ­
ների ա րտ ասա նակա ն առանձնահատկություններով, որոնք պահանջում են 
որևէ հենարան ձայնավոր իրենցից առաջ կամ հետո. հմմտ. վա գ[ը]ր և ռուս. 
тиф ]р*

Ինչպես դասական հայերենում, ա յնպես էլ արդի հայերենում չեն 
հանդիպում պւսյթական+պայթական կապակցություններով (դկ, դպ, կթ, բտ  և 
այլն) վերջավորվող բառեր: Միակ բացառությունը ցա տ կ բառն է, որ կազմվել է 
ցատ կել բայից վերջավորության սղումով: Կան նաև նմա(Լհսչյունսւկապակցու- 
թյուններով օտ ա ր բառեր՝ տ ա կտ , օբյեկտ , էֆեկտ  և այլն:

Արդի հայերենում բառավերջում երեք բաղաձայններ կարող են 
կապակցվել միայն այն դեպքում, երբ նրանցից վերջինը նախկին հոգնակերտ 
ք-ն է. օրինա կ ' քա յլք, ինչք, քղա նց ք, լեռնա նցք, պ ա րտ ք, լո ւսա նցք և այլն: 
Երեք բաղաձայն հնչյունների կապակցությունները բառավերջում հանդիպում է 
նաև փոխառյա լ բառերում, ինչպես' տ եքստ , սվինքս, ինֆ ա րկտ , տա կտ , 
ինտ ելեկտ  և այլն:

Դասական հայերենում ք-ով վերջավորվող բառերը քերա կանա կան 
ձևեր էին, քանի, որ ք  վերջավորությամբ կազմվում էր հոգնակի ուղղականը' 
փ ա յտ ք, հրա շք, ծա խ ք, երկինք և այլն: Քանի որ գրաբարում բա ցա ռված էր 
պայթական+պայթական կապակցությունը, ա պ ա  բոլոր այն դեպքերում, երբ 
բառը եզակի ուղղականում ք-ից առաջ ունենում էր պայթական, հոգնակի 
ուղղականում ք-ից առաջ արտասանվում էր ը. ինչպես' հա րկ[ը]ք, սոսո[ը]ք, 
մեգ[ը]ք և այլն: Արդի հայերենի բառավերջում, սակայն, կան պայթական+ք 
զուգորդումով բառեր, որ արտասանվում են առանց ը-ի' ա ղոթք, դեպ ք, հա նք, 
մուտ ք և այլն:

Հետ ա քրքրա կա ն է հատկապես գրաբարի բառավերջի աւ+ ք  կապ ակ­
ցության արտասանությունը: Արանց ը-ով թե առանց ը-ի արտասանությունը Էդ. 
Աղայանը պարզում է գործիական հոլովի կազմությամբ: Քանի որ քա ղա քա ւք, 
տ եղեա ւք, և նման բառերում աւ-ը դարձել է о (քա ղա քօք, տ եղեօք), այսինքն' 
հոգնակի գործիականում աւ (իւ, ով, եվ)+ ք  վերջավորության մեջ ը չի 
արտասանվել, աւ-ը ենթարկվել է իրեն հատուկ պատմական հնչյունափոխու­
թյան: Հոգնակի ուղղականում հակառակն է . ա յստեղ թա ւք, հա ւք, նա ւք բառերը 
չեն դարձել թ օք, հ օք , ն օք, որ նշանակում Է նրանց միջև արտասանվել է ը

’ Տե՛ս Թ. Ղարագյուլյան, ժամանակակից հայերենի ուղղախոսությունը. Երևան, 1974, էջ 
154:
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ձա յնա վոր ' նա ւըք. թա ւըք, հա ւըք:10 Ի տարբերություն դասական հայերենի՝ 
արդի հայերենում հա վք բառն արտասանվում է առանց ը-ի:

Արտասանական որոշ առանձնահատկություններ ունեն բառավերջի 
բադաձայն+ս. դ, ն հոդեր զուգորդությունները: Այստեղ էականն այն է, որ 
բառակազմությամբ պայմանավորված' ս, դ հոդերից առաջ, որպես կանոն, 
արտասանվում Է ը, մինչդեռ նույն հնչյուններով վերջացող մեկ ձևույթից 
կազմված բառերը արտասանվում են առանց ը-ի. հմմտ. շա նս և շա ն[ը]ս. հորդ Լ 
հոր[ը]դ, սա րդ և սա ր[ը]դ և այլն: Դ հոդը հաստատուն կերպով արտասանվում է 
տ հմմտ. սա րդ[դ] և սերդքըտք. Առանց ը-ի է արտասանվում նաև երեք 
բադաձայն հնչյուններով վերջավորվող ցա նքս բառը. հմմտ. ցա [նքմ[ և 
խ նդրա [նքըս]:

Գրաբարի համար էդ. Աղայանը բերում է հետևյալ օրինակները' վա րս- 
վա րըս, ա նունդ(ա նսերմ)-ա նունըդ և այլն:11

Այսպիսով, արդի հայերենի բառավերջում կարող են լինել բոլոր 
ձայնավորներն ու բաղաձայնները, ինչպես նաև օտ ար բառերում հանդիպում 
են ձայնավորների զուգորդումներ: Ինչպես դասական հայերենում, ա յնպես էլ 
արդի հայերենում գործում են բառավերջի բաղաձայնների զուգորդելիության 
գրեթե նույն կանոնները: Կան նաև բառավերջի երեք բաղաձայնով կապ ակ­
ցություններ:

10 Տե՛ս էդ. ԱդայաՕ, նշվ. աշխ., էյ 250-251:
" Sb'u Էդ. Ադայան, նշվ. աշխ., էջ 87:
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